
 

باید بافت تاریخی را حفظ کنیم 
بافت تاریخی شیراز اگرچه از دهه ۷۰ دچار خسران شد اما 
همچنان در قالب طرح های مختلف کوچک و کوچک تر می شود. 
این بافت ۳۶۰ هکتاری در دهه ۹۰ به شدت آسیب پذیر شد خانه های 
تاریخی و حتی ثبت ملی شده، شبانه تخریب می شدند و به جای آنها 
خانه های جدید ساخته یا کلاً صاف می شد. به گزارش مهر، تعدادی از 
خانه های بافت تاریخی شیراز که از دوره زندیه تا پهلوی قدمت دارند، 
یا مالک مشخصی ندارند یا چندین و چند ورثه دارند.به همین دلیل 
تخریب آنها از نظر مدیرانی که خانه های قدیمی را فرسوده می دانند، 
راحت است.اما نکته مهم و قابل تأمل این تخریب ها، آن است که 
تملک و تخریب به نام توسعه حرم شاهچراغ انجام می شود. عده ای 
از افراد پشت سر شاهچراغ ایستاده و به بهانه توسعه حرم، خانه های 
فرسوده را تملک کرده، تخریب و صاف می کنند. این درحالی است 
که متولیان شاهچراغ بارها به صورت صریح اعلام کرده اند که 
چنین قصدی ندارند.آنها می دانند که تملک خانه های بدون مالک 
یا تخریب بدون رضایت مالک جزو زمین های غصبی است که نباید 
وارد صحن عمومی یک مکان مذهبی شود.در مدت اخیر که اطلاع 
رسانی ها درباره تخریب ها، تغییرها و تملک های ابنیه تاریخی در بافت، 
جریان هایی را به راه انداخت و به صورت موقتی طرح های نادرست 
را متوقف کرد، گروههای مختلف فرهنگی، هنری و دوستداران 
میراث پای کار آمده و واکنش نشان دادند.در این میان تعدادی 
از فعالان هنری، معماران و احیاگران شیرازی نیز در نشستی به 
بررسی اتفاقات این بافت پرداختند و نظرشان را درباره چرایی حفظ 
این بافت اعلام کردند. این موضوعات در نشستی با حضور محسن 
کمالی، وهاب زنگنه، شقایق خدابخش، مهناز خالصی، از معماران، 
منشی، جهانبکام از احیاگران خانه های تاریخی، ترسلی، مهرداد 
پرتو آذر و سمیه روشن از هنرمندان مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت.

در این نشست محسن کمالی، معمار گفت: اولین مسئله ای که با آن 
مواجه هستیم این است که در بخشی از بافت، هر بار اتفاقاتی می افتد. 
نمی شود هر بار با آن بجنگیم. باید به یک راه حل اساسی برای حفظ آن 
برسیم که همان ثبت ملی است. چون در آن صورت خیلی از قوانین 
مسکن و شهرسازی می تواند از بافت جدا شود این قوانین کلی هستند. 
کسانی که درباره بافت نوساز تصمیم می گیرند اطلاعاتی درباره بافت 
تاریخی ندارند و نمی دانند که چطور باید با آن مواجه شوند.در ادامه 
این نشست، حمیدرضا جهانبکام، احیاگر بناهای تاریخی در بافت 
تاریخی شیراز نیز بیان کرد: ما جلوی سیستمی ایستاده ایم که همه 
مهره چینی ها را برای تخریب انجام داده است. وقتی ما از هویت و حفظ 
آن حرف می زنیم آنها از منافعشان دم می زنند.در یزد و اصفهان 
خانه ها را به حال خود راه نمی کنند اما خانه های بافت تاریخی شیراز 
به حال خود رهاست و بلاصاحب است.مرتضی ترسلی هنرمند 
هم از جمله شرکت کنندگان در این نشست بود که گفت: وقتی در 
خیابان های کشورهای خارجی قدم می زنید گذشته را می بینید 
اما در ایران غبطه می خوریم که چرا خانه های قدیمی جای خود را 
به خانه های جدید می دهد و چرا هیچ ساختمانی با ساختمان دیگر 
مناسبتی ندارد. در شیراز تنها جایی که می تواند پیشینه شهر را نشان 
دهد، همین بافت تاریخی است. سمیه روشن از هنرمندان و گالری 
داران شهر شیراز هم بیان کرد: من همیشه به این فکر می کنم که 
بعد از تخریب خانه ها مردم کجا می روند. مردم قرار است از اینجا 
کنده شوند و به کجا بروند؟ خیلی ها به من می گفتند که در بافت 
تاریخی گالری داشته باش اما این بافت مسئله های زیادی دارد. 
مهرداد پرتو آذر هنرمند پیشکسوت و احیاگر بناهای تاریخی هم 
گفت: باید همه چیز بافت تثبیت شود وقتی یک بخشی از آن را از 
بین می برید دیگر همه چیز آن ناقص می شود. بافت تاریخی شیراز 
کارشناسی نشده و با جزئیات بیرون نیامده که چقدر ارزشمند است. ما 
به راحتی شکل زندگی را تغییر می دهیم.وهاب زنگنه، معمار نیز اشاره 
کرد: شاهچراغ جایی بود که مردم به راحتی به آن دسترسی داشتند 
حتی عروس و دامادها حتماً جلوی شاهچراغ عرض ادب می کردند 
و خیلی ها می آمدند تا این آئین ها را ببینند اما الان شاهچراغ را 
از ما گرفته اند و راه دسترسی آسانی به آن نداریم.این یک نمونه 
است. انقدر مردم دچار تأمین معیشت شده اند که به این چیزها فکر 
نمی کنند. اما اگر بداند که احیای یک بنا یا بافت چه منفعتی برایش 
دارد دیگر خودش حافظ آن بافت می شود.مهناز خالصی معمار در این 
نشست گفت: به نظرم از بین رفتن بافت تنها می تواند توسط افرادی 
اتفاق بیفتد که هیچ حس تعلق خاطری ندارند. یکی از نقاط تاریک 
ذهن ما این است که چرا جایی که پدران ما درس خوانده اند را امروز 
نمی توانیم ببینیم. تبدیل یک بافت تاریخی به تک بنا در واقع هویت 
زدایی است.شقایق امیدبخش، معمار هم تصریح کرد: اگر می خواهیم 
نسلی داشته باشیم که ریشه و هویت دارد باید هر طور شده بافت 
تاریخی را حفظ کنیم و ساکنان هم باید به آن تعلق خاطر داشته باشند. 

تنها راه آن هم این است که بافت را ثبت ملی کنیم.

مانتو
برای خرید مانتو به مغازه های میدان هفت تیر رفتم  و با 
قیمت های خیلی بالا روبه رو شدم . یک کارگر ساده با این 
قیمت ها چطور می تواند برای خود و خانواده اش خرید کند، 

چرا اصناف به فکر ارزان کردن البسه ها نیستند.
عالمی از تهران

افزایش قیمت لبنیات
قیمت لبنیات روزانه شده است و هر روز که برای خرید 
جنسی به لبنیاتی می رویم باید قیمت را بپرسیم که ماست 
چند شده است و یا شیر چند شده است. چرا مسئولان جلوی 
این گرانی ها را نمی گیرند مردم دیگر توان این مشکلات و 

گرانی ها را ندارند.
یک شهروند از تهران

آرایشگاه زنانه
که  زیادی  هزینه های  مورد  در  خواهشمنداست 
آرایشگاه های زنانه  از مردم می گیرند بررسی شود. تا به حال 
نشده در آرایشگاه باشم و بازرسی از بهداشت و یا تعزیرات 

برای قیمت به آرایشگاه برای پیگیری بیاید.
احمدی از تهران

آرمان ملی: روز گذشته، روز کارگر نام گرفته بود ابتدا با این 
خبر مزین شد که ۱۹۰۰ کارگر در حوادث کار سال۱۴۰۱ فوت 
کرده اند و از میان این حدود ۸۶۱ نفر از بلندی سقوط کرده اند. 
در تجمعی که برای بزرگداشت روز جهانی کارگر توسط خانه 
کارگر برگزار شده بود، این صحبت ها هم برای بار هزارم مطرح 
شد که »مزد تعیین شده نمی تواند مشکلات معیشتی کارگران و 
بازنشستگان را حل کند!«، فعالان کارگری از عملکرد مجلسی ها 
انتقاد کردند و خطاب به آن ها گفتند که سبد معیشت حداقلیِ 
۱۸میلیون تومانیِ ابتدای سال، امروز به رقم ۲۱میلیون تومان 
رسیده است. فعالان کارگری حضور یافته در مراسمی که 
نخستین سخنرانش، علیرضا محجوب، دبیرکل خانه کارگر 
و نماینده مجلس بود، اصلاح قانون کار بدون توجه به مسائل 
کارگری را محکوم کردند؛ خط شان را از ضد انقلاب خارج نشین 
جدا کردند. به همه این ها و با وجود اینکه تجمع کارگران آن طور 
که باید همه طیف ها و دسته ها را شامل نمی شد، یک نماینده 
مجلس این تجمع ها را برای جلوگیری از سوءاستفاده عده ای 
اراذل و اوباش، نافهم و کج اندیش، مناسب ندانست و گفت »به 
جای تجمع مقابل مجلس با ما صحبت کنید؛ در سختی ها با 
شما شریکیم، ما هم ساده و معمولی زندگی می کنیم.« این 
صحبت های فاطمه محمدبیگی، نماینده قزوین در حالی مطرح 
شده که همان طور که گفتیم بحث خودروهای شاسی بلندی 
، بحث داغ این روزهای ایران بوده. درست است که وزیر صمت 
استیضاح و برکنار شد اما علیرضابیگی، نماینده تبریز گفته 
بود که وزیر صمت پیش از برکنار شدن ۷۰ تا ۷5 خودرو به 
نماینده ها داده. هرچند این بحث شاسی بلندها تکذیب شد اما 
آنچه با توجه به صحبت های خانم محمدبیگی، نماینده قزوین 
و این اتفاقات اخیر ممکن است در ذهن مردم به ویژه کارگران 
جامعه پرسش برانگیز شود این است که؛ خودروهای شاسی بلند 

را باور کنیم یا زندگی ساده و معمولی تان را!

    محدودیت های تجمعات را بردارید
سال۱۸۸۶ میلادی در شهر شیکاگو هزاران کارگر از معادن 
جمع شدند و مهم ترین درخواست آن ها ۸ ساعت کار در روز 
بود. آن ها سه روز آمدند که البته در روز سوم تجمع آن ها به 
دلیل اقدام پلیس در انفجار خودساخته به هم خورد. این آغاز 
صحبت های محجوب، دبیرکل خانه کارگر بود در حالیکه در 
خصوص تجمعات، ادامه داد: محدودیت ها باید برداشته شود. 
ما در تجمعاتمان خطوط را رعایت می کنیم و مسئولان هم باید 

اجازه دهند کارگران در این روز صدای خود را برسانند. 
او افزود که »جمع شدیم تا در مورد مهم ترین مطالبات کارگران 
صحبت کنیم. اولین موضوع مزد تعیین شده در شورایعالی کار 
است. ما به این مزد معترض هستیم و دادخواست هایی هم برای 
شکایت از آن به دیوان عدالت اداری تنظیم کرده ایم. از دیوان 

عدالت هم انتظار رسیدگیِ با سرعت را داریم.«
دبیرکل خانه کارگر گفت: »مبنای تعیین مزد امسال 

هیچکدام از موارد ذکر شده در ماده ۴۱ قانون کار نبود. نه نرخ 
تورم رسمی و نه سبد معیشتی که خود آن را تصویب کردند، 
هیچ کدام مبنای تعیین مزد قرار نگرفت. نمایندگان دولت 
براساس بیست درصد حقوق کارمندان، حقوق کارگران را تعیین 
کردند که ما به این مصوبه غیر قانونی معترض هستیم.« او 
گفت: »طبق محاسبات ما سبد معیشت ۱5میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان بود اما مزد نصف این رقم تعیین شد. نمایندگان کارگری 
شورایعالی کار تلاش بسیاری کردند اما نتوانستند حرف خود را 

به کرسی بنشانند.«
محجوب با بیان اینکه جمع شدیم که به این تصمیم اعتراض 
کنیم. این حقوق نمی تواند مشکلات معیشتی جامعه کارگری و 
بازنشستگی را حل کند، به مسئله   امنیت شغلی کارگران اشاره 
کرد و گفت: قراردادهای موقت امنیت شغلی را از بین برده است. 
۴ سال پیش با تلاش بسیار، موضوع تبصره یک ماده ۷ قانون کار 
تعیین تکلیف شد. طبق آیین نامه هیات دولت، حداکثر زمان 
کارهای موقت را ۴ سال تعیین کردند و قرار شد از ۴ سال بعد این 
موضوع اجرایی شود. امسال سال چهارم تمام می شود و از دیوان 
عدالت اداری و مسئولان می پرسم آیا به قانون عمل می کنند؟ 
ما انتظار داریم امسال قراردادهای موقت برداشته شود و امنیت 
شغلی به کارگران برگردد. امنیت شغلی دغدغه  اجتماعی همه 
ماست و همه باید لغو قرارداد کوتاه مدت کار را فریاد بزنیم و 
مسئولان این صدا را به رسمیت بشناسند. این موضوع را سال ها 

دنبال کردیم و انتظار داریم امسال میوه  آن را بچینیم. 
او در ادامه به مسئله بازنشستگان اشاره کرد و گفت: اگرچه 
موضوع ۲5 درصد متناسب سازی تصویب شده اما ما خواهان 
تسریع در اجرای آن هستیم. امیدواریم شاهد تحقق وضعیت 
مناسب تر در مورد بازنشستگان و مستمری بگیران همان طور که 

وعده دادند، باشیم که اگر این اتفاق نیفتد ما آن را دنبال می کنیم 
تا به نتیجه برسیم. محجوب در بخش دیگری از صحبت هایش 
به اشتغال زنان اشاره کرد و گفت: ۳۰ درصد جمعیت شاغل ما را 
زنان تشکیل می دهند. این آمارها به ما می گوید که به زنان باید 
جایگاه اجتماعی بیشتری داده شود. باید به آن ها میدان داد و 

این میدان نباید تصنعی باشد. 

    مقصر، دولت بی تدبیر امید بود
اما در خصوص صحبت های نماینده مجلسی که زندگی خود 
را ساده و معمولی دانست، باید گفت که او خطاب به کارگران 
گفته: »این دادها و فریادها، فریادهای من بچه کارگر هم هست، 
با همدلی و وحدت می توانیم این مشکلات را حل کنیم، تمام 
مشکلات شما را می دانم اما این مشکلات مختص کارگران 
نیست و بسیاری از اقشار مانند روستاییان، عشایر، کشاورزان 
و معلمان هم از این دست مشکلات دارند؛ که باید برای آن ها 
راهکار ارائه شود.« خانم محمدبیگی گفت که ادعای حقوق 5۰ 
تا ۱۰۰ میلیونی مدیران را نمی پذیرد و ادامه داد که »با دولت 
بی تدبیر و امید ۱۳۰ هزار میلیارد بدهی تحویل دولت داده شد و 
دولت باید ۴۸ ماه ماهیانه ۱۲هزار میلیارد اضافه خرج و بدهی را 
پرداخت کند و نتواند مطالبات شما را پرداخت کند، با این تفاسیر 
کاری که دولت کرده قابل دفاع است، گاهی مجبور هستیم به 
اندازه ای که مقدور است داشته ها را تقسیم کنیم که هر چند کم 

ولی به همه برسد.«
او خطاب به کارگران گفت که »ما در سختی ها با شما 
شریکیم، ما هم ساده و معمولی زندگی می کنیم تا درد و رنج 
را بفهمیم، درخواست داریم مدیران خواسته های کارگران را 

بشنوند و نباید در دفتر مسئولان بسته باشد.«
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روی خط آرمان ملی

فعالان کارگری از عملکرد مجلسی ها انتقاد می کنند و می گویند که سبد معیشت حداقلیِ امروز به رقم ۲۱میلیون تومان رسیده است 

روز رنجبران جامعه هم گذشت
     یک نماینده مجلس: ما هم با زندگی ساده و معمولی زندگی می کنیم

     در تجمع روز جهانی کارگر مطرح شد که مزد تعیین شده نمی تواند مشکلات معیشتی کارگران و بازنشستگان را حل کند!

آرمان ملی: جمعی از معلولان روز گذشته 
در پنجمین سالروز ابلاغ اجرای قانون حمایت 
از معلولان و اعتراض به عدم اجرای  آن مقابل 
و  کرده   تجمع  کشور  بهزیستی  سازمان 
خواستار باز پس گیری آیین نامه ماده ۲۷ 
قانون معلولان که توسط بهزیستی به هیأت 
دولت ارسال شده شدند. معلولان حاضر در 
تجمع اعتراضی مقابل سازمان بهزیستی 
می گویند با گذشت پنج سال از تصویب، ابلاغ 
و نقض قانون حمایت از معلولان توسط دولت 
و مجلس  همچنان عزمی برای اجرای آن وجود 
ندارد. خواسته آنها اجرای قانون حمایت از 
معلولان و به ویژه ماده ۲۷ آن است که طبق 
آن دولت باید به تمامی معلولان شدید و خیلی 
شدیدی  که نیازمند و فاقد شغل هستند 
دستمزد مصوب وزارت کار را پرداخت کند. 
تجمع کنندگان می گویند سازمان بهزیستی 
اخیرا آیین نامه ای را با هدف محدودسازی 
مشمولان این ماده قانونی تدوین و به هیأت 
دولت ارسال کرده که در صورت تصویب، 
تعداد زیادی از مشمولان این ماده از شمول 
آن حذف می شوند. برخی از معلولان معترض 
با بیان اینکه علی محمد قادری، رئیس سازمان 
بهزیستی تخصص کافی برای اداره بهزیستی 
و کسب موافقت هیأت دولت و مجلس برای 
حمایت  از معلولان  ندارد، خواستار استعفای 
او شدند. مدیر کمپین معلولان با بیان اینکه 
ما نه صدقه می خواهیم و نه نیازمند منت 
مسئولان  هستیم، درباره این تجمع گفته: 
ما خواستار حق و حقوق شهروندی خود 
هستیم  و این تجمع در اعتراض به بی توجهی 
دولت و اهمال سازمان بهزیستی در اجرای 
این قانون است. این تجمع علاوه بر مطالبه 
اجرای قانون معلولان، اعتراضی است بر 
را  آیین نامه ای  بهزیستی  که  اخیر  اقدام 
به منظور کاهش تعداد مشمولان ماده ۲۷ 
قانون حمایت از معلولان به هیأت دولت 

ارسال کرده تا با این روش به جای تأمین منابع 
لازم برای اجرای این ماده قانونی، صورت 
مسأله را حذف کند و تعداد مشمولان را 
کاهش دهد. بهروز مروتی ادامه داده: وضعیت 
معیشت، درمان، مسکن، اشتغال و توانبخشی 
معلولان اسف بار است  و سازمان بهزیستی 
نمی تواند با پرداخت مستمری ششصد هزار 
تومانی وجدان خود را در خصوص رسیدگی 
به معلولان راحت کند. او در نشستی که در 
پایان تجمع با برخی از مسئولان سازمان 
بهزیستی برگزار شد، خواستار بازپس گیری 
در  بهزیستی  محدودیت زای  آیین نامه 
خصوص ماده ۲۷ قانون معلولان از هیأت 
دولت شد و گفت: به طور مستند می توانم 
ثابت کنم سازمان بهزیستی در کنار معلولان 
نیست  اما بازپس گیری این آیین نامه می تواند 
نشانه و آغازی بر تمایل بهزیستی برای 
قرارگیری در کنار معلولان باشد. به گزارش 
خبرآنلاین، مدیر کمپین معلولان همچنین 
با اشاره به اعتبار ۱۰ ساله قوانین، اذعان 
داشته: نصف کامل عمر اعتبار قانون معلولان 
گذشت و در نصف باقیمانده آن نیز معلوم 
نیست چه میزان از قانون اجرایی شود. مگر 
معلولان چقدر و چندبار قرار است زندگی 
کنند که سال هاست  در پاسخ  به مطالبات 
آنها پاسخ های واهی داده می شود. مروتی 
به انفعال اداره کل حقوقی سازمان بهزیستی 
کشور در عدم اعمال  واکنش های حقوقی  
نسبت به دستگاه های متخلف در اجرای قانون 
نتقاد کرده و گفته: معوق شدن   معلولان ا
۸ ماهه خدمات معلولان که سال گذشته 
اتفاق  افتاد فاجعه بود اما بهزیستی نسبت به 
مسبب این فاجعه یعنی سازمان برنامه هیچ 
موضع حقوقی نگرفت . او عادلانه نبودن بودجه 
بهزیستی را از مهم ترین مشکلات موجود 
خواند و با بیان اینکه بودجه مبتنی بر کمیت 
است نه مبتنی بر نیاز معلولان ، پرسیده: 

چرا سازمان بهزیستی گزارش بودجه سال 
گذشته و شش ماه دوم سال ۱۴۰۰ را منتشر 
نمی کند تا بدانیم مراکز زیرنظر بهزیستی چه 
درصدی از بودجه می گیرند؟ مدیر کمپین 
معلولان با انتقاد از آمارسازی  نادرست برخی 
مسئولان، از اعلام افزایش ۸5 درصدی بودجه 
بهزیستی توسط رئیس سازمان برنامه و بودجه 
به معاون اول رئیس جمهوری  انتقاد کرده و 
گفته: چرا بهزیستی در برابر چنین مطلبی 
سکوت می کند؟ این فعال حوزه معلولان گفته: 
بهزیستی  در قبال بسیاری از معلولان که از 
عدم اجرای ماده ۲۷ به دیوان عدالت اداری 
شکایت کرده بودند بااینکه به حقانیت  شکایت 
علم  داشت اما به بهانه هایی معلولان را مقصر 
و یا شکایت آنان  را فاقد وجاهت نشان می داد. 
مروتی تاکید کرده: تجمعات  خود را تا زمان 
اجرای قانون ادامه می دهیم چرا که معتقدیم 
اجرای آن کمترین حق افراد دارای معلولیت 
است. معلولان شهروندان این جامعه هستند و 
دولت موظف است آنان را از یک زندگی عادی 

و مستقل بهره مند سازد. 

    تغییر دولت، علت عدم اجرای قانون 
معلولان

معاون توانبخشی بهزیستی نیز در نشست 
تشکیل شده با معلولان تجمع کننده  بیان 
کرده: قانون حمایت از معلولان در انتهای 
سال ۱۳۹۷ تصویب و در اوایل سال ۱۳۹۸ 
اجرای آن ابلاغ شد که به علت همزمانی تغییر 

دولت ها به صورت جدی دنبال نشد. 
فاطمه عباسی با بیان اینکه منابع لازم برای 
اجرای ماده ۲۷ قانون معلولان دیده نشده، 
افزوده: درحال حاضر 5۷۰ هزار معلول شدید 
و خیلی شدید بالای ۱۸ سال و فاقد شغل 
مشمول ماده ۲۷ می شوند که ۳۶ همت برای 
اجرای این قانون و پرداخت حداقل حقوق به 
آنها نیاز است، این در حالیست که کل اعتبار 

بهزیستی شامل دستمزد پرسنل و خدمات 
مربوط به مددجویان ۳۹همت است . او با بیان 
اینکه عدد لازم برای اجرای ماده ۲۷ در نظام 
بودجه ای کشور دیده نشده، از افراد دارای 
معلولیت خواست تا با گفتمان، دولت را در 
یافتن منابع مورد نیاز برای اجرای این ماده 

قانونی کمک کنند. 

    سفره های خالی 
بهرامی که پدر یک پسر دارای معلولیت 
است نیز گفته: پسرم کم توان ذهنی است، 
قادر به نگهداری ادرار و مدفوع خود نیست، 
جز او سه فرزند دیگر هم دارم  و دیگر قادر 
به تأمین هزینه های او نیستم. او بیان کرده: 
سفره ام خالی است . دو شیفت کار می کنم 
با این حال هزینه دارو و ایزی لایف پسرم به 
زحمت تأمین می شود و مستمری بهزیستی 
برای تهیه ایزی لایف دو روز او هم کافی نیست . 
او اضافه کرده: دولت یا به معلولیت های شدید 
با هزینه های  حمایت های مالی متناسب  
زندگی آنها بدهد و یا هزینه  دارو و درمان را 

برای این افراد رایگان کند. 

    استعفا؛ مطالبه معلولان
ف . الف از مادران دارای فرزند معلول نیز 
گفته: رئیس سازمان بهزیستی تخصص و 
دانش لازم  برای مدیریت در بهزیستی را 
ندارد و انتصاب ها و انتخاب های او موید 
همین مطلب است.  بنابراین  از او می خواهم با 
استعفای خود فضا را برای مدیران متخصص 

باز کند. 
ابوالفضل. م  نیز گفته: قادری نتوانست به 
دولت بگوید ۲۷۰ هزار تومان نه رفع کننده 
فقر مطلق است و نه در  شان معلولان. ما او 
نیم. او  را مقصر همه کم و کاستی ها می دا
نمی تواند حمایت های شایسته معلولان را 

به آنها بدهد. 

اعتراض و تجمع معلولان

مستمری۶۰۰هزارتومانیبهزیستیچهدردیرادوامیکند؟
       وضعیت معیشت، درمان، مسکن، اشتغال و توانبخشی معلولان اسفبار است

 تشکیل شورای »هادی« 
برای مقابله با بی حجابی

علامه  دانشگاه  رئیس  نوشت:  ایسنا 
طباطبایی از تشکیل شورای »هادی« برای مقابله 
با بی حجابی در بین دانشجویان خبر داد و گفت: 
این شورا مسئولیت دارد در دانشکده های مختلف 
دانشجویان را که حجاب را رعایت نمی کنند 
شناسایی کرده و بعد از صحبت با آنها کمک کنند 
تا دانشجویان متوجه شوند مشکل بی حجابی از 
کجا شکل گرفته است. عبدا... معتمدی ضمن 
بیان این مطلب به سیاست دانشگاه علامه 
طباطبایی در حوزه حجاب اشاره کرد و گفت: 
حجاب یک موضوع اجتماعی است و بر اساس 
آنچه که مقام معظم رهبری نیز فرمودند عدم 
رعایت آن علاوه بر حرام شرعی، حرام سیاسی به 
شمار می رود. بنابر این اینکه بی حجابی در کنار 
حرام شرعی، حرام سیاسی نیز دانسته شده است 
به این معنی است که یک رفتارها و پشتوانه های 
در پس این فعالیت وجود دارد که تحت تاثیر 
برنامه های شبکه های معاند و جاسوسی دنبال 
می شود و این جریان تلاش می کند تا فضای 
جامعه ما را به این سمت سوق بدهد. رئیس 
دانشگاه علامه طباطبایی با اشاره به مصوبه 
وزارت علوم مبنی بر اینکه از ورود دانشجویانی که 
حجاب را رعایت نمی کنند در دانشگاه ها ممانعت 
صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: ما در دانشگاه 
علامه در زمینه حجاب معضلی نداریم یعنی واقعا 
تاکنون مشکلی در این زمینه وجود نداشته است 
و تنها معدود دانشجویانی هستند که حجاب را در 

فضای دانشگاه رعایت نمی کنند. 

منطقه خالدنبی خشک شد
تسنیم نوشت: کم بارشی در فصل آبی، 
منطقه گردشگری خالد نبی را از رونق انداخته 
و این سرمایه با ارزش ملی را که هر ساله در 
این فصل سال گردشگران زیادی را به منطقه 
می آورد بی رونق کرده است. از ابتدای مهر 
پارسال تا پایان فروردین امسال تنها ۲۰۷ 
میلیمتر بارش در شهرستان کلاله استان گلستان 
ثبت شده که کاهش 5۱ درصدی را نسبت 
به مدت مشابه نشان می دهد. به گفته یکی از 
کشاورزان منطقه به قدری بارش امسال کم 
بود که گندم زارها حتی یک سانتیمتر هم رشد 
نداشتند و مجبور شدن آن را به عنوان خوراک 
دام استفاده کنند. اهالی منطقه می گویند: میزان 
بارش ها در یک سال گذشته خیلی کم بوده است 
و همین موضوع سبب از بین رفتن سرسبزی 
منطقه شده و وضعیت محیط زیست منطقه 
نیز حاکی از تاثیرات کم آبی است. رحمانی 
گردشگری که تعریف زیبایی های منطقه را 
شنیده بود و به منطقه سفر کرده است، می گوید: 
منطقه کاملا بیابانی است و هیچ خبری از آن 
زیبایی که دوستان مان تعریف می کردند، نیست. 
گردشگر دیگری هم که با خانواده در منطقه بود، 
می گوید: منطقه زیبایی است اما ما تصورمان 
از منطقه گل های شقایق و گندم زارها بود اما 
متاسفانه جز تپه های بیابانی در مسیر چیزی 
ندیدیم. گردشگران دیگری که هر ساله به این 
منطقه سفر می کردند، می گویند: دیگر از آن 
تپه های مخملی خبری نیست و در طول مسیر 
سرسبزی سال های قبل را ندیدیم و همه جا 
خشک و بیابانی است و قابل مقایسه با سال های 
قبل نیست. به گفته امان محمد کمالی مدیر کل 
هواشناسی استان گلستان از ابتدای فصل آبی 
امسال تاکنون بارش باران ۲۰۷میلی متر بوده که 
5۱ درصد کاهش نسبت به پارسال داشته است. 

نتیجه کالبدشکافی پیروز بالاخره 
هفته آینده اعلام می شود

یازده اردیبهشت سال گذشته بود که خبری 
خوش برای طرفداران محیط زیست اعلام شد، 
پروژه زادآوری یوزپلنگ آسیایی در اسارت به 

نتیجه رسید و »ایران« صاحب سه توله شد.
خبر خوش البته دچار حاشیه های فراوان شد، 
زایمان ایران به صورت سزارین انجام شد و بعد 
از هوشیار شدن به توله ها شیر نداد. مدتی بعد 
دو تا از توله ها تلف شدند و تنها توله باقیمانده 
که »پیروز« نامگذاری شد، به تهران و پارک 
پردیسان منتقل شد. پیروز که شدیدا محبوب 
ایرانی ها شده بود، اسفند ۱۴۰۱ چند روز بعد 
از اینکه نامساعد بودن حالش رسانه ای شد، 
تلف شد. درباره علت مرگ پیروز دلایلی از جمله 
تجویز داروی اشتباه و اینکه از ابتدا دچار مشکل 

کلیه بود، اعلام شد.
با این حال دلایل رسمی مرگ پیروز منوط 
فرهنگ  حالا  شد،  کالبدشکافی  نتایج  به 
ساسانی، استاد پاتولوژی دانشکده دامپزشکی 
دانشگاه تهران به خبرآنلاین می گوید: »روند 
کالبدشکافی پیروز انجام شده و تنها نتیجه 
سم شناسی مانده که نهایتا آخر هفته بعد 

مشخص می شود.«
او درباره دلیل تاخیر در اعلام نتیجه ادامه 
می دهد: »چند عامل دلیل این تاخیر است 
از جمله اینکه این پروسه به تعطیلات نوروز 
منتهی شد، جز آن آزمایش ها و نمونه گیری در 
بخش های میکروب شناسی، ویروس شناسی، 
خون و آنالیز خون و ... معمولا روند طولانی ای 
دارد.« این دامپزشک می گوید: »با توجه به 
اینکه موارد بیماری در این حیوان به علت کم 
بودن تعداد آنها در کشور، خیلی مورد مطالعه 
قرار نگرفته  بود،  مجبور شدم مقالات متعددی 
از کشورهایی که دارای تعداد قابل توجهی 
یوزپلنگ هستند، مورد مطالعه قرار دهم که این 

روند هم بسیار پرزحمت و طولانی بود.«


